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GELU COLCEAG: 

"Stiu ce pot să obtin de la un actor" 
' ' 

O intrare Într-un nesfârşit labirint - textul lui Mircea 
Elia de " L a  ţigănci ", tra nspus scenic În s p ectacolul 
Teatrului " Nottara ", Cazul Gavrilescu, in regia lui Gelu 
Colceag - mi-a prilejuit intâlnirea cu realizatorul, chiar la 
prima reprezentaţie. 

O Sunteţi actor la origine. Faptul că aţi optat pe 
parcurs pentru pedagogie �i regie a fost cumva 
urmarea unei neîmpliniri în profesie? 

• Nu, nu consider că a fost o neîmpl inire. Am terminat 
I .A.T.C. în 1 97 1 , ca actor, dar obsesia reg iei (cea a 
pedagogiei mărturisesc că a venit mult mai târziu) o 
aveam încă de atunci. N-am avut curajul să dau la Regie 
şi am făcut Actoria. Pe de altă parte, ceva în structura 
mea e foarte ludic şi din nevoia asta mi-am ales prima 
profesie. După un timp, destul de repede, am realizat că 
am aptitudini în direcţia regiei, aşa că am absolvit un curs 
postuniversitar (deci am făcut studii de regie, doi ani, am 
diplomă de regizor), după care m-am apucat de lucru! Un 
timp am lucrat în paralel ca actor şi regizor. Mi-am dat 
seama că în munca de regizor pot să-mi pun mult mai 
bine în valoare calităţile, aşa că a existat ,.ceva" în mine 
care m-a împiedicat să merg cu actoria până la capăt. 
Când spun asta, mă gândesc la un mare actor, ceea ce 
nu cred că aş fi ajuns dacă aş fi continuat. De altfel, din 
'90, nici nu mai joc. Pedagogia a venit mult mai târziu, şi 
m-a ajutat foarte mult în regie faptul că am cunoscut 
dinăuntru munca actorului - mecanismul muncii actorului 
în scenă, al specificului creaţiei actoriceşti -, toate astea 
conf i rmându-mi-se cu  adevărat în pedagogia artei 
actorului. Din acest motiv, una dintre armele mele tari, ca 
regizor, este că ştiu ce pot să obţin de la un actor, pentru 
că ştiu cum să lucrez cu el . E mai complicat procesul prin 
care el păstrează şi ,.ambalează" toate acestea într-un 
spectacol, dar, în principiu, sunt un ,.doctor" bun în zona 
asta. Ca regizor, cred că dacă am ceva ,.tare", asta e: 
ştiu să lucrez cu actorul .  

O Iniţial v-aţi dorit să fiţi actor sau regizor? 
• Trebuie să spun adevărul !  I n iţial am vrut să fiu 

actor. Eram puşti, aveam 1 8  ani, am intrat la Actorie. În 
timpul şcoli i , cam după doi ani, mi-am dat seama că ar fi 
trebuit să fac regie. Dar iniţial am vrut să fiu actor, de 
altfel jucam de când eram copi l ,  de la 8-9 ani, în regii 
celebre (Pintilie, Sanda Manu, Giurchescu), am făcut şi 
film, şi radio ... Deci, până a intra în facultate, am avut o 
carieră actoricească de copil-minune, cum se zice �ntre 
gh i l imele!), care . . .  nu mi-a făcut prea bine! M i-a fost 
destu l  de greu să scap de n i şte c l i şee pe care le  
căpătasem în mod involuntar. 

O Aţi numărat vreodată spectacolele pe care le
aţi regizat? 

• Nu, dar cred că sunt vreo douăzeci, aproape pe 
toate scenele bucureştene. Am montat şi în provincie, 
destul de puţin însă, pentru că munca de profesor mă 
împiedică să plec din Bucureşti. Trebuie să stau aici. .. 
altfel , m-aş duce mai des să l ucrez în prov incie. În 
Bucureşti am lucrat pe aproape toate scenele - cred că 

la Teatrul Evreiesc şi la ,.Ţăndărică" n-am lucrat, în rest, 
peste tot! Recordul e la Odeon - cinci spectacole! 

O Aveţi preferinţă pentru un anumit gen teatral? 
• Îmi place realismul psihologic şi iubesc textele pe 

care le pot face în această direcţie, unde actorul este 
elementul pr incipal pe scenă. Ideal u l  meu este cel 
formulat de marele lngmar Bergman, care spunea că un 
reg izor nu trebuie să se observe pe scenă. Şi pentru 
mine, ideal e regizorul care nu se ,.vede" în spectacol. 

O �i totu�i, Cazul Gavrilescu conţine mai mult ... 
romantism decât realism psihologic. 

• Nici nu este aici realism psihologic. Dimpotrivă, e o 
direcţie care, în ultimul timp, mă obsedează şi pe mine, 
dar nu pentru că e o modă şi nu datorită colegilor care 
lucrează în mod special aşa - avem nişte mari maeştri în 
zona asta. Purcărete, în primul rând; e genial uneori. E o 
zonă care m-a interesat şi pe care n-am abordat-o decât 
atunci când am simţit că pot. Am avut, de asemenea, în 
vedere faptul că soţia mea e coregrafă - am lucrat deja 
împreună câteva spectacole: vreo două musicaluri şi un 
spectacol la ,. Ion Creangă", Dragonul de Evgheni Şvarţ. 
În Cazul Gavrilescu am încercat pentru prima dată o 
formă de teatru-dans,  în care coreg rafia duce mai 
departe ceea ce situaţia scenică n-a mai putut spune; 
sau, uneori, am înlocuit situaţia scenică, vorbele, cu 
limbajul gestului. Dansul este, evident, o. altă artă decât 
teatrul. Această confluenţă mi s-a părut însă interesantă 
aic i ,  la E l iade, pentru că am găsit o so luţ ie pentru 
fantastic sau suprareal ,  pentru celălalt p lan ,  p lanu l  
para lel . Spectaco l u l  de  azi ch iar n u  are ,. rea l i sm 
psihologic". E cu totul special. Spectacolul de  l a  Odeon, 
Don Juan a la russe, după Cehov, e în cu totul altă 
cheie. Poate sunt lucruri care seamănă, ca imagine, ca 
mod de a vedea lumea, de a judeca problemele noastre 
esenţiale, de viaţă şi de moarte, dar sunt două lucruri 
complet diferite. Cred că amândouă mă caracterizează 
foarte bine, între aceste două ,.maluri" exist eu - între 



Cehov şi ceea ce aţi văzut astă-seară, între Platonov de 
acolo şi Gavrilescu de aici. Cu cele două personaje mă 
i dent i f ic .  E le  sunt  asemănătoare . Paradoxu l  e că 
spectacolele sunt foarte d iferite, dar asta pentru că 
mijloacele regizorale sunt diferite. 

O Să ne întoa rcem l a  ped agogie.  Pentru 
dumneavoastră, ca profesor, cum arată candidatul 
i d e a l  l a  Acto rle? O s e n s i b i l itate exagerată 
dăunează profesiei? 

• Mi-ai ·pus o întrebare foarte complicată şi mi-e greu 
să răspund! Nu ştiu . . .  În primul rând, trebuie să aibă o 
na t u ră art ist ică ,  ceea ce înseam nă să a ibă ş i  
sensibi l itate, şi luciditate. Să fie un amestec între cele 
două. extreme. Să fie cultivat, să fie deştept, să aibă 
capacităţ i spec i f ice pentru această artă, ad ică 
m o b i l itate i nteri o a ră ,  forţă ş i ,  neapărat, sen
sibi l itate. Dar e s igur că o sensib i l itate exagerată 
dăunează profesiei. Un actor foarte sensibil este foarte 

emotiv, nu cred că poate să facă această profesie; lumea 
teatrului, care e dură, îl poate distruge. Un eventual eşec 
îi poate fărâmiţa sufletul, astfel încât să nu-şi mai revină. 
Am întâ ln i t  cazur i  . . .  Extrema ceala ltă ,  la fel de  
dăunătoare, e luciditatea; defectul ăsta îl aveam eu. Un 
actor lucid are întotdeauna în creier un beculeţ aprins, 
care nu face bine. Deci nici luciditatea, posibilitatea de a 
te detaşa şi de a privi lucrurile din afară nu e potrivită 
pentru această meserie. 

O Aţi încercat v reodată sentimentul  n e 
impDnirii? 

• Am momente foarte scurte de bucurie. Până la 
urmă, cred că în tot ce facem aducem bucurie altora. 
Aşa e în artă. Creezi pentru ca să-i bucuri şi să-i fericeşti 
pe ceilalţi. Nu că artistul e chinuit sau nefericit fiindcă 
"aşa trebuie să fie". Dar au existat foarte puţine clipe în 
care pot spune că m-am bucurat şi am fost deplin fericit. 

..................... IOANA FLOREA 
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